
آق�اي دكتر هلاكوي�ي ! آيا پش�ه آئدس و 
بيماري تب دنگ�ي مي تواند مانن�د كرونا 

موجب اپيدمي  شود؟
 خير اين بيماري مانند كرونا  نيست. 

  چطور؟ 
 چون  انتقال اين بيماري فقط و فقط از طريق پشه آئدس 
آلوده انجام مي ش��ود و در اي��ران تاكنون پش��ه آلوده به 
بيماري تب دنگي شناس��ايي نشده اس��ت! اين پشه در 
ايران وجود دارد و البته در بسياري از نقاط دنيا هم وجود 
دارد، اما در ايران هنوز ويروس بيماري دنگ يا تب دنگي 
را شناسايي نكرده ايم و من بعيد مي دانم كه اين بيماري 
مانند كرونا ش��ود. علاوه بر اين ما در كش��ورمان تاكنون 
انتقال محلي بيماري را نداشته ايم و من هنوز مستندات 

لازم را نديده ام. 
  اما ظاهراً در كشور امارات خيلي وضعيت 
بدي وجود دارد و با توجه ب�ه آمد و رفت و 
مراودات ما و سفرهاي مردم به اين كشور آيا 

خطر گسترش اين بيماري وجود ندارد؟

 بله در امارات اين بيماري خيلي وجود دارد. پاكستان هم 
چند سالي مي شود درگير اين بيماري است. براي كنترل 
بيماري و پيش��گيري از گس��ترش آن بايد تمام ضوابط 
قرنطينه اي انجام شود، اما متأسفانه انجام نمي شود! كشور 
ما از منطقه پاكستان جدا نيس��ت. از سوي ديگر درست 
است كه بين ما و امارات دريا وجود دارد اما اكثر جمعيت 
اين كشور را ايراني ها تشكيل مي دهند و بسيار به اين كشور 
رفت و آمد دارند. اين رفت و آمدها بين كشورهاي خليج 
فارس و ايران بسيار فراوان است. در پاكستان هم كه ما مرز 
زميني داريم و عملًا فاصله اي ندارد و رفت و آمد مي شود. 
در قسمت جنوب هم رفت و آمد ايراني ها بسيار زياد است. 
با تمام اينها اما احتمال اينكه اين بيماري به شكل كرونا 
در بيايد وجود ندارد. علاوه بر اينكه گسترش بيماري قابل 
پيشگيري است و مي توان با آگاهي هاي از تكثير اين پشه و 

همچنين از گزيده شدن توسط آن جلوگيري كرد. 
 چق�در احتم�ال دارد ما ه�م در اي�ران با 
وضعيتي مشابه امارات يا پاكستان مواجه 

شويم؟

اين پشه تا پنج سال پيش در ايران وجود نداشت و تصور 
بر اين است كه اين پشه از طريق گياهان بامبويي كه وارد 
كشور شد توانسته به ايران هم راه پيدا كند و اين گياهان 
حامل تخم پشه هاي آئدس مهاجم بوده اند. بنابراين امكان 
دارد اگر برنامه ريزي مناسبي نداشته باشيم اين پشه در 
نقاط مختلف كشور گس��ترش پيدا كند. البته اكولوژي 
پشه با همه مناطق ايران همخواني ندارد و فقط در برخي 
از استان ها مي تواند زندگي كند و در اين استان ها احتمال 
گسترش بيماري تب دنگي وجود دارد، اما اگر ما يك نظام 
قوي داشته باشيم، در اين مرحله قابل كنترل است، اما اگر 
همه چيز آزاد گذاشته شود، ممكن است ما هم مثل امارات 

يا پاكستان با چالش مواجه شويم. 
  چه روش هايي مي تواند م�ا را از گزند اين 

پشه محافظت كند؟
 به طور نمونه استفاده از دور كننده هاي حشرات، پمادها 
و محصولاتي كه در داروخانه ها موجود است. يا پوشيدن 
لباس هاي بلند و پوش��يده جزو راهكارهايي اس��ت كه 
مي تواند ما را در مقابل پش��ه آئدس محافظت كند. نكته 

قابل تأمل اين است كه بايد توجه داشت به مردم  آگاهي 
داده شود. 

  پس از نگاه ش�ما اين نگراني را كه بيماري 
تب دنگ مانند كرون�ا همه گيري پيدا كند 

نداريم؛ درست است؟
بله اين بيماري از طريق گزش پشه آلوده منتقل مي شود 
و اين پش��ه در تمام نقاط ايران هم وجود ندارد. البته من 
فكر مي كنم لازم اس��ت  دانش مردم بيش��تر بالا برود و 
اطلاع رس��اني به ميزان كافي انجام مي شود. مثلًا اينكه 
مردم بدانند محل تخم ريزي اين پشه آب هاي راكد است و 
حتي مي تواند در آب زير گلدان هم تخم گذاري كند. اينها 
نكاتي است كه مردم بايد بدانند و تلاش كنند كه يا آب زير 
گلدانشان جمع نشود يا در زير گلدان ها از موادي استفاده 
كنند كه مانع از تخم ريزي پشه شود، اما نهايتاً يك سري 
مافيا راه مي افتد كه ما در آينده مجبور شويم واكسن وارد 
كنيم. توجه داشته باش��يد كه عده اي بدشان نمي آيد از 

چنين قضيه هايي سودهاي سرشار ببرند. 
  همين حالا هم در سطح خرد برخي مدعي 
توليد مواد دفع حش�ره آئدس هستند يا 
مثلًا مي گويند روغن يا داروي گياهي براي 

آن دارند!
 يك سري داروها در داروخانه هست، پمادها و اسپري هايي 
كه دافع حش��رات اس��ت، اما به حرف هاي مدعيان طب 
سنتي و داروهايي كه دست ساز و خانگي است نمي توان 
اعتماد كرد. البته اس��تفاده از اين داروه��ا و مواد در همه 
مناطق لازم نيست استفاده ش��ود، بلكه بايد در مناطقي 
كه پشه حامل ويروس ديده مي شود از اين دست داروها و 
مواد استفاده كرد  كه خب طبق گزارش ها تاكنون در هيچ 
كجاي كشور پش��ه ناقل ويروس مشاهده نشده است، اما 

اگر اين پشه ديده ش��ود، بايد اصولي رعايت شود و حتي 
قرنطينه صورت بگيرد. 

  آقاي دكتر م�ا اربعين را در پي�ش داريم و 
حضور ميليوني زائ�ران در كرب�لا و تردد 
آنها در كشور را شاهد خواهيم بود. آيا اين 
ماجرا مي تواند وضعيت انتشار اين بيماري 

را بحراني كند؟ 
نه اين مس��ئله با اربعين ارتباطي ندارد. ما هنوز گزارش 
رس��مي نداريم كه اين پش��ه و بيماري د نگ در عراق به 
شكلي كه درامارات وجود دارد،  فعال باشد، بنابراين اگر 
بخواهيم مي توانيم اين بيماري را در ايام اربعين كنترل 

كنيم و نگراني اي وجود ندارد. 
  و كلام آخر. . . 

نكته ديگري كه من به آن باور دارم، اين است كه وقتي يك 
بيماري واكسنش در اختيار قرار مي گيرد، سازندگان اين 
واكسن دنبال يك بازار مي گردند. كشوري مثل پاكستان 
كه پول ندارد  اين واكس��ن ها را بخرد، اما جاهايي مانند 
امارات يا ايران اين پول را دارند تا واكسن جديد را بخرند. 
بنابراين درگير شدن كش��ورها با يك بيماري تازه براي 
خريد ميليوني واكس��ن ها مي تواند شركت هاي سازنده 
واكسن را از ورشكستگي نجات دهد. تا چند سال گذشته 
ما اين شرايط را نداشتيم، اما در حال حاضر گفته مي شود 
كه به واكسن موفق بيماري دنگ دست يافته اند. واكسن 
اين بيماري در ايران وجود ندارد، اما در خارج از كش��ور 
شركت هاي بزرگي كه س��رمايه گذاري مي كنند، مدعي 
هستند كه واكسن اين بيماري را ساخته اند. شايد مقدارش 
كم باشد كه البته بازارش هم كم است، اما اگر بازاري مانند 
ايران پيدا كنند، مطمئن باشيد تعداد واكسن هايشان هم 

افزايش پيدا مي كند. 

تيم رباتيك دانش آموزي 

مهسا گربندي
كشور، اولين بار در سال   گفت وگو

مس�ابقات  در   2019
جهاني شركت كرد و مقام سوم را به دست آورد. بعد 
از آن به واسطه كرونا يكي، دو سال مسابقات رباتيك  
به وقفه افتاد. قرار است مردادماه امسال تيم 48نفره 
در رده زير 17سال به مس�ابقاتی به ميزباني كشور 
چين، اعزام شوند و در پنج ليگ مسيرياب، سومو، 
راگب�ي، خلاقي�ت و تحلي�ل داده ب�ه رقاب�ت ب�ا 
دانش آموزان ساير كشور هاي جهان بپردازند. اين 
مس�ابقات از 18 تا 21 مردادماه برگزار مي شود. در 
همين راستا، روز جمعه مربي مالزيايي براي برپايي 
اردوي آمادگي تيم رباتيك كشورمان به ايران آمده 
است. بنا بر اعلام سرپرست تيم دانش آموزي رباتيك 
كشور برنامه ريزي كاملي براي كسب مقام شايسته 
در اين مسابقات صورت گرفته و تيم ايران به دنبال 
كس�ب مقام قهرماني جهان در س�ال 2024 است. 
»جوان« در اين رابطه با نادر نوبخت، سرپرست تيم 
رباتي�ك دانش آم�وزي اي�ران و زاكی محمد مربی 

مالزيايی تيم رباتيك ايرانی  گفت وگو كرده است. 

وضعيت تيم رباتيك دانش آموزي را چطور 
ارزيابي مي كنيد و چه اقداماتي را براي بهتر 

انجام شدن كارها در دستور كار داريد؟
تقريباً از يك ماه پي��ش اردوي آمادگ��ي بچه ها را آغاز 
كرديم و   طي اين اردو بچه ها ربات ها و پروژه هايي را كه 
مي خواهند در مسابقه شركت بدهند، ارزيابي مي كنند. 
به علاوه اينكه از روز پنج شنبه آقاي زاكي محمد از مالزي 
آمده  تا به نوعي همراهي مان كند كه بچه ها نتيجه  بهتري 
از كارهايشان بگيرند، ايشان سابقه قهرماني در مسابقات 
جهاني را دارد. در واقع ما در مسابقات قبلي دو ضعف را 
احساس كرديم؛ يكي نداشتن تنوع در قطعات و ديگري 
نبود دانش فني. اگر صرفاً مي خواس��تيم به سراغ تهيه 
قطعات برويم و دانش فني را ناديده بگيريم، كمك كننده 
نبود. به همين دليل گفتيم علاوه بر واردات يكس��ري 
قطعات با هماهنگی آقاي زاكي براي استفاده بياوريم، 
يعني خود ايش��ان هم بيايد و تجربيات و دانشش را در 
اختيار دانش آموزان ما قرار دهد  ت��ا خلاقيت، هوش و 

ذكاوت بچه ها، نتايج مثبتي را به دنبال داشته باشد. 
با توجه ب�ه مقاماتي ك�ه دانش آموزان در 
س�ال هاي 2019 و 2022 كس�ب كرده اند 

علت به كارگيري مربي خارجي چيست؟
همانطور كه عرض كردم بچه ها و مربيان ما توانمندي هاي 
خوب��ي دارند، اما مس��ئله اي ك��ه با آن مواجه ش��ديم 
محدوديت در قطعات الكترونيكي است كه تنوع كافي را 
ندارد. علتش هم اين است كه در حوزه صنعتي كشور به 
روز نيستيم. حالا كسي كه بخواهد در حوزه دانش آموزي 
كار كند نمي تواند همه قطعات مختلف را از كشورهاي 
ديگر بياورد و شروع به آزمون و خطا كند، اصلًا امكانش 
وجود ندارد، بنابراين بهترين كار اين است كه از فردي 
كه دانش كافي در رباتيك دارد، همه قطعات و كار با آنها 
را مي شناسد و در حوزه دانش آموزي نيز كار كرده است 
كمك گرفته شود. به همين دليل تصميم گرفتيم از آقاي 
زاكي كمك بگيريم و به جاي اينكه شش ماه تا يكسال 
آزمون و خطا كنيم و از قطعات تس��ت بگيريم با حضور 
ايشان كارها را در زمان كوتاه تر و صرف هزينه كمتر انجام 
دهيم تا به دانش فني دست پيدا كنيم. در كل اين كار را 
يك تجربه بسيار خوب مي دانم. كما اينكه ايشان به عنوان 
مشاور در كنار ما هستند و اينطور نيست كه آموزش صفر 

تا صد بچه ها را برعهده گرفته باشند. 

اس�تفاده از مرب�ي خارج�ي در رباتيك 
دانش آموزي ادامه پيدا خواهد كرد؟

باي��د ببينيم كه چ��ه تجرب��ه اي در اين زمينه كس��ب 
خواهيم كرد. اگر تجربه مثبتي باشد براي دفعات بعدي 
برنامه ريزي دقيق تر خواهيم كرد و استفاده بيشتري از 

دانش فني دوستان در عرصه بين المللي خواهيم برد. 
حضور اين مرب�ي در كن�ار ورود قطعات 
جديد در كدام قسمت از مسابقات پيش رو 

كمك كننده است؟
آقاي زاكي از روز جمعه كه آمدند از همان موقع مشغول 
به كار ش��دند. ايش��ان ابت��دا يك مصاحبه ب��ا تك تك 
دانش آموزان داشتند و بعد از آن بر كارهاي بچه ها كه قرار 
است در پنج ليگ مسابقات جهاني انجام شود، نظارت 
كردند. بدون شك حضور اين مربي در همه بخش هاي 
مسابقه تأثير خواهد گذاشت، اما در بخش ليگ سومو و 
مسيرياب به طور مستقيم تري كمك كننده است، چراكه 

در اين بخش ضعف داشتيم. 
تأثير حضور ايشان روي تيم و اعضاي آن را 

چگونه مي بينيد؟
به نظر من نتيجه مطلوبي خواهد داشت. برايم جالب بود 
كه بچه ها ارتباط خوبي با مربي گرفتند و همكاري آنها 
در همين زمان كم، به شدت خوب بوده است. يك مربي 
توانمند كه هم تجربه خوبي در حوزه رباتيك داشته و هم 
در فضايي رش��د كرده كه صنعتش از سابقه و پيشرفت 
بسيار خوبي برخوردار بوده است. به نظر من ايشان، هم از 
بعد آموزشي و هم از بعد فني مي تواند كمك زيادي به تيم 

دانش آموزي رباتيك ايران كند و روحيه و شور و اشتياق 
بچه ها را دوچندان خواهد كرد. 

اينكه يك مربي خارجي بايد با زبان ديگري 
با دانش آموزان صحبت كند در روند ارتباط 

و آموزش ها، خللي ايجاد نمي كند؟
آقاي زاكي با زبان انگليسي با بچه ها صحبت مي كنند و 
تعدادي از دانش آموزان تيم كه مسلط به زبان انگليسي 
هس��تند با ايش��ان ارتباط خوبي برقرار كرده اند. ساير 
دانش آم��وزان ه��م از مترجم كم��ك مي گيرند و همه 

آموزش ها را به خوبي و درستي منتقل مي كنند. 
پيش بيني شما از مسابقات جهاني چين 

چيست؟

تا امروز هر بار به مسابقه جهاني رفتيم، دست پر برگشتيم. 
امسال همه تلاشمان را كرديم و باز هم تلاش خواهيم كرد. 
بدون شك اگر امسال قهرمان نشويم ناراحت خواهم شد. 
خيلي دوست دارم امسال بتوانيم يك مدال طلا به مجموع 
افتخاراتمان در رده جهاني اضافه كنيم. سال گذشته در 
مسابقات آسيايي مقام قهرماني را كسب كرديم و  اميدوارم 

زمينه اي براي قهرماني در جهان باشد. 
توجه به عل�م رباتيك در جامعه بيش�تر 
از قب�ل ش�ده اس�ت و تع�داد زي�ادي از 
دانش آموزان در رنج س�ني 12 تا 17 سال 
به دنبال ش�ركت در كلاس هاي مرتبط با 
آن هستند. خانواده ها هم از آن استقبال 

مي كنند. به نظر ش�ما چه بايد كرد تا اين 
توجهات سمت و سوي بهتري بگيرد و به 

هدفي كه بايد برسد؟
دليل اينكه توجه زياد شده چند مورد است. يكي اينكه 
دانش آموزان به بهانه رباتيك كه برايشان موضوع جذابي 
است، با س��ه مهارت آشنا مي شوند كه بس��يار در آينده 
زندگي تحصيلي و ش��غلي و حتي در مدل فكر كردن و 
استفاده از ظرفيت ها و خلاقيت هايش��ان اثرگذار است. 
يكي برنامه نويسي اس��ت كه دنياي آينده دنيايي است 
كه هوش مصنوعي و برنامه نويسي در آن پررنگ خواهد 
بود، ديگري بحث الكترونيك اس��ت و در آخر هم بحث 
توانمندي هاي مكانيكي و اس��تفاده از ابزارهاي مختلف 
است. خب اين دلايلي است كه باعث مي شود دانش آموزان 
و خانواده هايشان سوق به اين علم پيدا كنند. دليل ديگر 
اين است كه در سيس��تم آموزشي مان كار عملي خيلي 
پررنگ نيست و بيشتر بچه ها درگير حفظ دروس تئوري 
مي ش��وند و  در اين ميان وقتي يك كار عملي كه از قضا 

آينده خوبي هم دارد برايشان جذابيت ايجاد مي كند. 
به نظر ش�ما چطور مي توان سمت و سوي 

بهتري به اين كار داد؟
خانواده ه��ا بايد نهايت توجه را داش��ته باش��ند كه اگر 
بچه هايش��ان علاقه به اين عل��م دارن��د و مي خواهند 
آموزشي ببينند از استانداردها پيروي كنند. اين حرف 
درستي نيست كسي بگويد كه اگر سن بچه ها كم است، 
برنامه نويس��ي و الكترونيك را بايد برايشان حذف كرد، 
نه! بلكه اين مفاهيم بايد براي آنها به قدري ساده سازي 
ش��ود تا دانش آموز درك خوبي از آن پي��دا كند. براي 
مثال رياضي را هم در مقطع ابتدايي آموزش مي دهيم 
و هم در دانش��گاه، هيچ وقت نگفتيم چون رياضي براي 
دانش آموز ابتدايي سخت است، پس آن را حذف كنيم، 
بلكه مفاهيم رياضي را براي اين مقطع ساده سازي كرديم. 
پس رباتيك هم همين است، بايد متناسب با هر سني 

آموزش داده شود. 
بيشتر از چه رنج سني بايد رباتيك آموزش 

داده شود تا اثرگذار باشد؟
به طور عموم، بهترين س��ن براي اينكه بچه ها به توان و 
درك مناسب رسيده باش��ند، از اواس��ط دوران ابتدايي 
است. يعني تقريباً 9 الي 10 سال، چراكه هنوز درس شان 
به قدري سنگين نشده كه وقتشان را بگيرد و هم به سطح 
فكري خوبي رسيده اند كه تحليل كنند. البته استثنائاتي 
هم وجود دارد. ممكن است برخي از بچه ها در سنين چهار 
الي پنج سالگي استعداد يادگيري رباتيك را داشته باشند و 
به دليل اشتياق و علاقه اي كه نسبت به كارهاي كامپيوتري 
و مكانيكي نشان مي دهند، خانواده مي تواند اين توانايي 

فرزندش را براي يادگيري رباتيك به كار بگيرد. 
چرا علم رباتيك در مدارس كشور آموزش 

داده نمي شود؟
رباتيك به دليل نياز ب��ه تجهيزات و وس��ايلي كه دارد 
هزينه بر است. اگر قرار باش��د مدارس دولتي به چنين 
موضوعي ورود كنند بايد بودجه اي براي آن تعريف شود. 
عده بچه هايي كه در مدارس دولتي هستند زياد است. 
به همين دليل برخي از مدارس دولتي اقدام به كش��ف 
دانش آموزاني مي كند كه به اين علم علاقه دارند و آنها را 
براي شركت در كلاس هاي رباتيك معرفي مي كنند. هنوز 
اين كار عموميت پيدا نكرده است، اما من بسيار خوش بين 
هستم كه در آينده نه چندان دور اين علم به همه مدارس 
ورود كند، چراكه آموزش اين علم در كلاس هاي درس به 
بخشي از مطالبات بسياري از خانواده ها تبديل شده است، 
بنابراين ممكن اس��ت به مرور زمان آموزش و پرورش و 

ساير مسئولان امر راهكاري براي آن پيدا كنند.

خيز رباتيك ايراني براي نخستين قهرماني
بررسي توانمندي دانش آموزان بعد از رسيدن قطعات و حضور مربي خارجي در گفت وگوي »جوان« با سرپرست تيم رباتيك دانش آموزي ايران

تبدنگياپيدمينميشود
بررسي احتمال اپيدمي بيماري تب دنگي در گفت وگوي »جوان« با اپيدميولوژيست 
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پشه آئدس و بيماري هايي كه منتقل مي كند، باعث نگراني مردم شده است. به 
خصوص اينكه اخبار ضد و نقيض زيادي درباره بيماري تب دنگي مطرح مي شود 
و همين مسئله هم نگراني ها را تشديد مي كند. آمار مبتلايان به اين بيماري هر 
چند با آهنگي آرام و شيبي ملايم، اما در حال افزايش است. نكته نگران كننده 
اينكه روز گذشته خبري مبني بر شناسايي نخستين مورد ابتلا به تب دنگي 
در تهران منتشر شد. خبري كه البته از س�وي معاون فني بيماري هاي واگير 
وزارت بهداشت تكذيب شد. وي در اين باره گفت» تاكنون موردي از ابتلا به 
تب دنگي در تهران گزارش نشده و تنها مورد شناسايي شده فردي بوده كه از 
يكي از كشور هاي حاش�يه خليج فارس به تهران آمده است. از شناسايي اين 

فرد نيز زمان زيادي از آن مي گذرد. «  طبق توضيحات وزارت بهداشت در حال 
حاضر حدود 1۵0 مورد شناسايي شده در كشور داشتيم كه فقط 11 نفر سابقه 
سفر نداشته اند كه در اس�تان هرمزگان شناسايي ش�ده اند. مابقي اين افراد 
سابقه سفر به كش�ور هاي حاش�يه خليج فارس خصوصاً امارات را داشته اند. 
همچنين در 40 شهر كشور پشه آئدس شناسايي شده و بيشترين گزارش نيز 
در استان فارس است كه اين افراد نيز در كشور هاي ديگر مبتلا شده بودند. با 
اين اوصاف آيا تب دنگي يا بيماري دانگ مي تواند اپيدمي بعدي كش�ورمان 
باش�د؟ براي پاس�خ به اين س�ؤال به س�راغ دكتر كوروش هلاكويي نائيني 
اپيدميولوژيست و استاد دانشگاه تهران رفته ايم و با وي به گفت وگو نشسته ايم. 

حِقد يا نَقد؟ مسئله اين است!
در روزهاي اخير مسائلي عليه ش��هرداري تهران بيان مي شود كه نشان از 
نه نقد منصفانه و راهگشا بلكه دليل بر حقد شخصي و تسويه حساب  هاي 
جناحي دارد و جالب آنكه در اين مسير س��ه جريان سياسي با پيدا كردن 
هدفي مشترك دست در دست يكديگر عليه نيروي توانمند پيشران توسعه 
شهر تهران، در كمال ناباوري يكصدا و همدل به تخريب جريان انقلاب درون 

شهرداري خصوصاً شهردار مي  پردازند. 
اول جريان اصلاحات به منظور يكدست  س��ازي پس از انتخابات رياس��ت 
جمهوري، دوم جريان ضدانقلاب خارج  نشين به سبب ترس و كينه اي كه 
از زاكاني دارند و س��وم جريان شكست خورده در انتخابات مجلس و دولت 
اخير به سبب عدم همراهي مردم با آنها، حال طلبكارند و با حقد و همسويي 
با دوجريان قبلي تن به ش��ايعات و تهمت  هايي داده اند كه مبناي علمي  و 
ش��رعي ندارد.  يكي از تخريب  هاي اخير، محوريت محيط  زيس��تي دارد و 
ش��خص  معلوم  الحالي آن را پي ريزي كرده و با ايج��اد كارزاري صددرصد 
سياست زده رؤيايي خام را در سر مي پروراند و نشان از موج سواري او بر امواج 
سياس��ت زدگي برخي خواص و ناآگاهي برخي عوام دارد كه او را به اهداف 

جناحي خود نزديك تر مي  كند. 
يكي از مطالبي كه او به شدت منتشر و همچنين از اقوال برخي به اصطلاح 
فعالان اين حوزه بازنشر مي كند، بحث خشك شدن درختان زيادي در تهران 
است كه اين رخداد را فعاليتي عمدي از سوي شهرداري تهران قلمداد كرده 

و به همين رو شهردار را  بي كفايت مي  خواند!
در اين باره بايد گفت  اولاً اعداد بيان شده با چه سند و مدركي است؟! حتماً 
دروغ است و دوماً همه مي دانند كه اكثر جنگل كاري  هاي شهر تهران از 
جمله پارك چيتگر و لويزان )در چند كريدور كه به منظور جذب آلودگي 
ايجاد شده  اند( براي س��ال  هاي خيلي پيش  تر است و در حال حاضر اكثر 
درختان اين جنگل  هاي دست كاشت به سن ديرزيستي رسيده  اند و در 
اين س��ن هم درختان خشك مي  ش��وند و مهم  تر آنكه آفت  ها راحت  تر و 
زودتر و آنها را از دايره چرخه زيس��تي خارج مي  كند. آفتي همچون آفت 
پوست  خوار كه در حال حاضر اكثر درختان به سن ديرزيستي رسيده را 

درگير كرده است. 
حال جنابشان با خصومت اين مس��ئله را گردن مديريت فعلي شهرداري 
مي اندازن��د! چگونه در 40 س��ال اخي��ر ش��هرداران گذش��ته، مديريت 
جنگل  كاري هاي شهري را رها كرده و متأس��فانه با تك  كشتي كردن اين 
جنگل هاي دست كاشت )عموماً كاج تهران( و همگني بالاي 90 درصد به 
خشك شدن يكباره درختان در سن ديرزيستي آنها يا آفت گرفتن درختان 
يكدست فقط با يك بيماري نينديشيده بودند و درحال حاضر مديريت فعلي 

بايد پاسخگوي آنها باشد؟!
اتفاقاً در اين دوره به س��بب وجود متخصصان لايق و كارآمد جوان و به روز 
براي كاش��ت درختان با تنوع بالا خصوصاً پهن برگان و نه س��وزني برگان 
براي جلوگيري از كاشت تك گونه  اي برنامه  هاي زيادي اجرا شد و كاشت 
ميليون  ها درخت در دستور كار قرار گرفت و الحمدلله 5هزارو400 هكتار در 
دوره سه ساله مديريت اخير با غرس نزديك به 4 ميليون درخت زير كشت 
رفت. كاشتي كه هم دوره تناوب كشت هم ناهمگني به سبب تنوع زيستي 
در آن رعايت شده است. البته كه همه متخصصان مي دانند جنگل  كاري  ها 
فقط در سال  هاي ابتدايي )بستگي به نوع گونه دو تا پنج سال( كاشت درخت 
نياز به آبياري دارد و به محض استقرار آبياري قطع مي  شود. حال چطور يك 
غيرمتخصص از ادعاي مضحك خشكاندن درختان آن هم كهنسال با عدم 
آبياري سخن به ميان مي  آورد!  قابل ذكر است بسياري از درختان كاشته شده 
جديد با روش  هاي نوين و هوشمند آبياري مي  شوند كه در تاريخ شهرداري 

بي  سابقه بوده است. 
جالب  تر آنكه با كمك متخصصان سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري كشور 
در بحث جمع  آوري درختان خشك و شكسته افتاده از روش  هاي سنتي و 
با كمك اسب و قاطر استفاده شده كه مبادا ماشين هاي سنگين همچون 
تراكتور وارد جنگل  ها  شود و سبب كوبش بيشتر خاك، كه يكي از دلايل 
تسريع در خشك شدن درختان به واسطه افزايش جمعيت و رفت و آمد در 
پارك  هاي جنگلي است، نش��ود كه همين امر از چشم كينه  توزان بي سواد 
مغفول نماند و اعتراض  ها كه چه نشسته  ايد با خواب ماندن مسئولان، برخي 

قاچاقچيان با اسب و قاطر در حال دزدي چوب درختان هستند!
ايضاً در مسئله پارك  هاي قيطريه و لاله كينه توزان قصد بهره برداري سياسي 
از رخدادهاي پيش آمده را دارند، به طوري كه بي تدبيري هاي رخ داده در 
دوره صدارت آقاي حناچي را گردن مديريت فعل��ي مي  اندازند و جالب  تر 
آنكه از اتفاقاتي كه در سكوت كامل خبري و عدم احساس تكليف دوستان 
در آن دوره قبل قرار بوده انجام ش��ود و الان جلوي آن گرفته شده و اتفاق 
نيفتاده است، هيولايي س��اختند و خودش��ان را ناجي مردم و برنده كارزار 

فرضي معرفي مي كنند!
چطور آقايان خودشان را محيط  زيس��تي معرفي مي  كنند، در حالي كه از 
اقداماتي همچون راه اندازي بزرگ ترين نيروگاه خورشيدي شهرداري  هاي 
كشور و اساساً 1400 كيلو وات ساعت توليد انرژي پاك خورشيدي در اين 

دوره حرفي به ميان نمي  آورند ! 
چطور آقايان خودش��ان را محيط  زيس��تي معرفي مي  كنند و از احداث و 
بهره  برداري طرح  هاي مهم تصفيه خانه هاي محلي فاضلاب در سطح شهر 

تهران اخباري منعكس نمي كنند!
چطور آقايان خودشان را محيط  زيستي معرفي مي كنند و از اعِمال غربالگري 
ارزيابي اثرات محيط  زيستي حدود هزار پروژه در سامانه بودجه شهرداري و 

شموليت برخي پروژه ها در اين راستا سخني نمي گويند!
چطور عزيزان غيرمتخصص خودشان را محيط  زيستي معرفي مي كنند و از 
ايجاد دستورالعمل هاي بومي شده نظام يكپارچه مديريت محيط  زيستي و 
اجراي آن در كل سيستم شهرداري و همچنين اجبار اجراي دستورالعمل 
مديريت سبز در ساختمان هاي تحت زعامت ش��هرداري سخني به ميان 
نمي آورند! چگونه خودتان را محيط  زيس��تي معرفي مي كنيد در حالي كه 
از توسعه ايستگاه هاي سنجش و پايش آلودگي هوا با تمام پيچيدگي هاي 
فناورانه اش براي مردم حرفي نمي زنيد، در حالي كه مرجع اصلي توليد داده 

در اين زمينه شهرداري تهران است!
چگونه از ثبت اثر طبيعي ملي »كوه ارواح سنگي« منطقه 22 تهران ازسوی 
شهرداري در اين دوره براي ملت س��خن نمي گوييد و خود را دغدغه مند 

اتمسفر محيط  زيست كشور مي پنداريد! و قس علي هذا. . . 
نگارنده به عنوان يك متخصص محيط  زيست معتقد است، يقه حكمراني 
محيط  زيست كشور را دو اصل سياست زدگي و فانتزي  سازي گرفته است 
و در حال خفه كردن آن است كه دقيقاً توسط افرادي خاص توسعه يافته، 
با كارهايي اينچنين به اين خيانت بيشتر مي دمد. چطور تسويه حساب هاي 
سياسي پش��ت پرده را به ميان مردم و خصوصاً سمن هاي محيط  زيستي 
مي كش��انيد، در حالي كه مي دانيد سياس��ت زدگي طناب دار دور گردن 
محيط  زيست كشور و پرداختن به موضوعات دس��ته چندم و غير اساسي 
محيط  زيست )فانتزي س��ازي( كش��يدن صندلي زيرپاي محيط  زيست 

كشور است. 
اميد است  كس��اني كه در اين ايام همصدايي و رپورتاژ اين نااهلان را براي 
كارهاي خويش مي شنوند و مي بينند، به خود بيايند و از بازنشر سخنانشان 
ازسوی برخي ضدانقلابان خارج نشين شرمسار شوند، چراكه به قول شهيد 
همت »هر موقع در مناطق جنگي راه رو گم كرديد، نگاه كنيد آتش دشمن 
كدام سمت را مي كوبد، همان جبهه خودي است. « يا رهبر معظم انقلاب 
اس��لامي )مدظله العالي( در ديدار مردم نجف آباد در س��ال 94 با يادآوري 
س��خنان امام راحل)ره( مبني بر اينكه »اگر دشمن از شما تعريف كرد، در 
رفتار و كارهاي خود ترديد كنيد«، فرمودند: اين س��خن، »دس��تورالعمل 
انقلاب« است، بنابراين بايد در مقابل تعريف بيگانه، سريع موضع گيري كرد 
و دچار غفلت نشد.  در نهايت نگارنده توصيه مي كند كه همه ما در محضر 
خدا حاضر خواهيم شد و بابت همه موضع گيري هاي جانبدارانه و به دور از 
حق در پيشگاه حضرت باري تعالي بايد پاسخگو باشيم، بنابراين حقيقت را 

دريابيم و از آن دفاع كنيم. 

محمدصابر باغخاني پور /  پژوهشگر محیط زيست 

زهرا چيذري 
  گفت وگو 2

نكته

اميد را مي توان به وضوح در چشمان تك تك شان ديد. حالا كه هم نگراني بابت قطعات ندارند و هم 
دانش روز دنيا را به واسطه حضور مربي مالزيايي بالاي سر خود مي بينند. تركيبي ايده آل كه در كنار 
توانمندي دانش آموزان ايران مي تواند يك تي��م رباتيك فعال را راهي چين كند؛ تيمي كه از همين 
حالا براي كسب نخستين قهرماني خيز برداشته است، چراكه برخلاف سابق، ديگر دست شان بابت 
نداشتن قطعات خالي نيست و در كنار اين مهم، راهنمايي هاي مربي را دارند كه به لحاظ دانش هم 
مي تواند تا حد زيادي آنها را مهياي كسب نخس��تين قهرماني كند. قهرماني كه كسب آن انگيزه و 

روحيه رباتيك بازان ايران را افزايش خواهد داد. 

روز جمعه زاكي محمد، مربي اهل مالزي تيم رباتيك دانش آموزي كشور به 
ايران آمد و مورد استقبال كادر فني و اجرايي تيم دانش آموزي كشورمان 
قرار گرفت. او 27 ساله اس�ت و سابقه قهرماني در مس�ابقات جهاني به 
عنوان مربي تيم دانش آموزي مالزي را در كارنامه دارد. اين مربي مالزيايي 
قرار اس�ت در مدت حضور خود در تهران به اردوي آمادگي تيم رباتيك 
كشورمان بپيوندد و از نزديك مراحل آماده سازي دانش آموزان را زير نظر 
بگيرد. »جوان« در رابطه با مسير پيش روي رباتيك ايران با او گفت وگو 

كرده است. 
ارزيابي ش�ما از تيم دانش آم�وزي رباتيك ايران چ�ه بود و اين 

ارزيابي چه تفاوتي با انتظارات شما از اين تيم داشت؟
آنها علاقه زيادي به رباتيك دارند و كلاً خوب هستند. اين بچه ها اطلاعات 
لازم را در رابطه با اين علم دارند و من هم كمكش��ان مي كنم. اين يك 
شانس بزرگي براي من است كه خودم را در اين شرايط پيشرفت بدهم. 

نظر شما در مورد جايگاه صنعت رباتيك و اهميت آموزش 
از سنين پايه اي براي دانش آموزان چيست؟

من مسير را رو به جلو مي بينم، اگر اين بچه ها از سنين كمتر 
آموزش هاي لازم را ببينند، آينده درخش��اني پيش رويشان 

خواهد بود. 

در كشور مالزي نوع آموزش رباتيك چگونه انجام مي شود؟ آيا در 
مدارس، درسي در اين رابطه وجود دارد؟

بله، من در مدارس، رباتيك تدريس مي كنم؛ از راهنمايي تا دبيرستان. در آنجا سعي 
مي شود كه آموزش قدم به قدم پيش برود. كلاً كار كردن با بچه هاي مالزي و آموزش 

دادن به آنها راحت است، چراكه آنها سختگير نيستند. 
مسير پيش روي رباتيك را  چگونه ارزيابي مي كنيد؟

مس��ير پيش روي اي��ران را مثبت مي بين��م، چراكه كش��وري ب��زرگ و همراه با 
دانش آموزان با استعداد است. به علاوه اينكه تيم ملي رباتيك از اين بچه ها به خوبي 

حمايت مي  كند. 
با توجه به اينكه امروز همه چيز براساس تكنولوژي پيش مي رود، 

بها دادن به رباتيك چه تأثيري در خودكفايي جوامع دارد؟ 
اگر از سنين پايه آموزش رباتيك آغاز شود، خيلي كمك كننده خواهد بود، 

آن وقت دانش آموزان مي توانند به پيشرفت كشور كمك كنند. 
پيش بيني شما از مسابقه جهاني رباتيك چيست؟

ما بايد از بچه ها حمايت كنيم و اگر حمايت خوب باشد، نتايج خوبي 
مي گيريم، اما هدف اصلي نتيجه نيست. هدف اصلي اين است 
كه بچه ها انگيزه بگيرند و در آينده نيز آموزش علم رباتيك را 

ادامه بدهند. 

آينده درخشان رباتيك با كاهش سن آموزش


